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یادداشت

رئیس سازمان حج و زیارت گفت: زائران اربعین حسینی باید 
بدانند بدون گذرنامه و ویزا از هیچ گذرگاهی نمی توانند عبور 

کنند.

ســعید اوحدی در حاشــیه بازدید از مرز شــلمچه در جمع 
خبرنــگاران بر لزوم تهیه ویزا برای گذر از مرزهای کشــور 
به سوی کربلا تاکید کرد و افزود: توصیه جدی ما به زائرین 
این است اگر تا این لحظه ویزای خود را دریافت نکردند حتما 

نسبت به اخذ ویزا اقدام کنند.
وی خاطر بیان کرد: زائران مشــتاق زیارت اباعبدالله)ع( باید 
بدانند بدون گذرنامه و ویزا از هیچ گذرگاهی نمی توانند عبور 

کنند.
رئیس ســازمان حج و زیارت به کمک های ایران به عراق 
برای میزبانی از زائران حسینی شرکت کننده در مانور اربعین 
اشــاره و اظهار کرد: تلاش شــده که به توصیه مقام معظم 
رهبری مبنی بر اینکه نباید به کشــور عراق با توجه به فتنه 
هایی که مجموعه بعثی و تکفیری داعش در این کشور به 

راه انداختند هزینه اضافه تحمیل شود، عمل کنیم.
وی تصریح کرد: ظرف دو ســال گذشــته سعی کردیم در 
داخل کشور هماهنگی ایجاد کرده و همانطور که گیت های 
گذرنامه را در مرز داخل کشــور پنــج برابر کردیم در داخل 

عراق هم این امر انجام شده و با کمک سازمان حج و زیارت، 
همانند گیت های گذرنامــه ما در داخل، گیت های گذر در 

عراق نیز به وجود آمده است.
اوحدی بیان کرد: در مــرز چذابه بیش از ۴۰ گیت گذرنامه 
و در مرز شــلمچه نیز ۴۰ گیت گذرنامه ایجاد شــده و این 
در حالی است که سال گذشته تنها پنج گیت گذرنامه وجود 
داشت و همین گلوگاه جدی عبور زائرین قلمداد می شد که 
امیدواریم امسال با این تدابیر اتخاذ شده شاهد تکرار اتفاقات 

گذشته نباشیم.
وی با بیان اینکه در مرزهای ایران خدمات پذایرایی، اسکان 
و امکانات بهداشتی و دارویی مناسب برای زائران فراهم شده 
است، به مرز شلمچه اشاره کرد و گفت: با توجه به زیرساخت 
های مرز شــلمچه و امکاناتی که فراهم شده، مسیر بسیار 

روانی است.
رئیس سازمان حج و زیارت گفت: امکان حمل و نقل ریلی 
در شــلمچه راه اندازی شده و این امکان برای زائران فراهم 
شده است که از خرمشــهر تا مرز با استفاده از امکانات راه 

آهن تردد کنند.
اوحدی از وجود بیش از ۱۲۰ موکب، توسعه زیرساخت های 
مرزی، گیت های گذرنامه، ایجاد امکانات اقامتی توسط سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی و راهیان نور به عنوان سایر مزایای 

مرز شــلمچه یاد کرد و افزود: با همت استانداری خوزستان 
و ســازمان حج و زیارت برای فراهم سازی زیرساخت ها و 
همچنین اقدامات سازمان راهداری کشور، حماسه بزرگ در 

شرف رخ دادن است.
وی اضافه کرد: در حوزه فرهنگی نیز کارهای خوبی به انجام 
رســیده که با توجه به بازدیدی که از آبادان تا مرز شلمچه 
داشتیم؛ شاهد فعالیت های بسیار ارزشمند، انسجام و همدلی 

بودیم که در پشت این همه ظرفیت ایجاد شده بود.
رئیس ســازمان حج و زیارت کشور با اشاره به حضور پرشور 
زوار در مرزهای جنوبی کشور، از وجود سطح عالی معنویت 
و عشــق به امام حسین)ع( و زیارت اربعین موجود در مرزها 
شلمچه و چذابه تاکید کرد و ادامه داد: همه مردم شهرهای 
اســتان خوزستان و همه عشایر عرب خوزستان همه چیز را 

در طبق اخلاص گذاشتند و در مرز شلمچه تقدیم کردند.
اوحــدی گفت: با توجه به شــرایط آب و هوایی و ســردی 
هوا و پیاده روی حداقل چهار روزه زائران، توصیه می شــود 
زائران یک کوله پشــتی، یک پتوی سبک، وسایل شخصی 
و داروهای خاص به همراه داشــته باشــند.  وی بیان کرد: 
امیدواریم همچون ســال گذشته که حماسه باشکوه زائرین 
اربعین امام حسین)ع( به ثبت رسید، امسال نیز این حماسه 

بزرگ و حامل پیام های بسیار ارزشمند برای دنیا باشد.  

چرا عزاداری باید پیوسته در سال های 
متمادی ادامه داشته باشد؟

حجت الاسلام ســوزنچی در بخش اول کتاب روایت 
مطهر با موضوع تأملی در اندیشــه های شهید مطهری 
می نویســد: در مســئلۀ عزاداری غالباً دو سؤال مطرح 

می شود:
الف( اصلًا چرا باید برای امام حســین عزاداری کنیم؟ 
مگر امام حســین با شــهادت خود به بالاترین درجه از 
تقرب الی الله نائل نشــد؟ پس چرا باید برای این واقعۀ 
بزرگ سوگوار باشیم؟ برای بزرگ داشت چنین واقعه ای، 

عزاداری مناسب تر است یا شادی؟
ب( چرا این عزاداری باید پیوسته در سال های متمادی 
ادامه داشته باشــد؟ مگر برای یک واقعۀ دردناک چند 

سال باید به سر و سینه زد؟
در پاســخ پرســش اول باید گفت این دیدگاه که برای 
تقرّب امام حســین علیه الســلام به خداوند باید جشن 
گرفت، فکری اســت که ریشــه های آن از مسیحیت 
وارد اندیشۀ اجتماعی ما شده است. مسیحیان بر اساس 
خرافه ای معتقدند که مسیح کشته شد تا گناهان امت او 
بخشیده شود؛ بنابراین کشته شدن مسیح، هم مایۀ تقرب 
او به خدا بود و هم موجب آمرزش گناه مسیحیان؛ از این 
رو ســالگرد به صلیب کشیده شدن مسیح را باید جشن 

گرفت و شاد بود.
درحالی که اولًا، ما معتقد نیســتیم که حضرت مسیح به 
صلیب کشــیده شده و کشته شده اســت؛ و به علاوه، 
این که حضرت مسیح فدای بخشیده شدن گناهان امتش 
شده باشد، اندیشه ای خرافی است، و قابل پذیرش نیست 
که کسی بخواهد چنین خرافه ای را در مورد امام حسین 

علیه السلام نیز پیاده کند.
ثانیاَ و مهمتر اینکه ما اساســاً برای شخص امام حسین 
علیه الســلام از این جهت که جهاد کرد و شــهید شد، 
غصه نمی خوریم؛ چون معتقدیم ایشان به تکلیف الهی 
خــود عمل کرد و در این کار، هرگز ضرر نکرد؛ بلکه به 
بالاترین مقامات انســانی نائل شد. این امام حسین)ع( 
نبود که ضرر کرد، بلکه جامعۀ اسلامی بود که مرتکب 
اشــتباه و گناه فاحشی شد و ضرر بسیار بزرگی را از این 
بابت متحمل شــد. در واقع ما برای خودمان عزاداری 
می کنیم که چرا عملکرد ما مسلمین موجب شد تا چنین 
فاجعه ای در جامعه اسلامی اتفاق بیفتد و امام حسین)ع( 
این گونه تنها و مظلوم به شــهادت برسد. شهادت امام 
حســین)ع( اگر چه برای خود ایشان سعادت است، اما 
برای جامعه اســلامی، یک واقعۀ دردناک اجتماعی و 
یک فاجعۀ ایمانی اســت. عزاداری می کنیم که بگوییم 
مــا مصیبتی را که به خاطر از دســت دادن امامی چون 
اباعبدالله الحسین)ع( دچار آن شده ایم، فهمیده ایم و از 
این بابت به شدت مغموم و پشیمانیم و دیگر هرگز مانند 

مردم کوفه، با ولیِّ خدا برخورد نخواهیم کرد.
در اینجا شــاید این تذکر مفید باشــد که ممکن است 
عده ای خیــال کنند که مانند مردم کوفــه نبودن، کار 
آسانی است؛ درحالی که این گونه نیست. زمانی که امام 
حسین علیه الســلام قیام خود را آغاز کرد، نه در مدینه 
امنیت داشت و نه در مکه؛ تنها شهری که مردمش در 
آن شرایط از ایشــان دعوت کردند و برای ایشان نامۀ 
حمایت فرستادند، مردم کوفه بودند؛ اما متأسفانه کار را 
به انتها نرساندند، دچار ضعف و سستی شدند و در نتیجه، 
آن مصیبت اتفاق افتاد. ما این واقعه را مرتباً با ناراحتی 

یادآور می شویم تا مانند آن را تکرار نکنیم...
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رئیس سازمان حج و زیارت:

زائران حسینی بدون گذرنامه و ویزا از هیچ گذرگاهی نمی توانند عبور کنند

حداد عادل در رونمایی کتاب »گلاب و گل«:

علی انسانی مرثیه را بر زبان امروز خوش نشانده است

استاد فاطمی نیا: 

»اربعین« یعنی غلبه علم بر جهالت

مدیر کل تشکل های دینی و مراکز فرهنگی سازمان تبلیغات 
اســلامی گفت: پیاده روی اربعین حسینی )ع(، به گفتمان 

همگانی و جهانی تبدیل شده است.
 

رضا معممی مقدم در جلسه ماهانه کارکنان اداره کل تشکل 
های دینی و مراکز فرهنگی ســازمان افزود: مناسبت های 
مذهبی نیازمند آینده پژوهی است و ستاد ساماندهی شئون 
فرهنگی باید فهم درستی از توسعه متوازن مناسبتی داشته 
باشد.  وی اضافه کرد: دقت در جلوگیری از مناسبت سازی و 
مناسبت سوزی و بازمهندسی مناسبت های مذهبی بر اساس 

محکمات دینی امری ضروری است.
معممی مقدم ضمن هشدار نسبت به تلاش دشمن مبنی بر 
تغییر در آیین های مذهبی و مناسک شیعی، ادامه داد: امروز 
پیاده روی اربعین تبدیل به گفتمان همگانی و جهانی شده 
است و این پیاده روی نخستین مناسک فراملی شیعی است. 
یکی از پیامهای اربعین فائق شــدن هویت جمعی شیعی بر 

سایر افتراقات مثل زبان و ملیت است. 
وی تاکید کرد: اعمال ما باید مطابق ســنت شارع و بزرگان 
دینی باشــد چرا که اگر از مبنا و روش تایید شده ای پیروی 
نشود مناســک و رویه های دینی دچار تغییرات و بی ثباتی 

هایی می شود که بر خلاف نظر شارع مقدس است و رفتار و 
رویه های اصیل دینی به فراموشی سپرده خواهد شد.

وی تصریح کرد: فرم و مدل نفوذ دشمن به مراسم مذهبی 
از جنس مراسم مذهبی است. بدل درست می کنند تا اصل 

را بگیرند. 
مدیر کل تشکل های دینی و مراکز فرهنگی سازمان تبلیغات 
اسلامی افزود: تلاش ستاد ســئون فرهنگی باید در جهت 
خلاف عرفی شدن امور مراســم دینی باشد و وظیفه اداره 
کل با محوریت این ســتاد اجرایی کردن راهبردهای نقشه 

مهندسی کشور است.

مدیر کل تشکل های دینی و مراکز فرهنگی سازمان تبلیغات اسلامی:

پیاده روی اربعین به گفتمان همگانی و جهانی تبدیل شده است
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سازگار: مداحی های اربعین پر شور و با محتوا باشد
غلامرضا ســازگار گفــت: اگر می بینیم یک جــوان مداح، 
سبک هایی را می خواند که در شأن اهل بیت)ع( نیست، فوراً 
نباید به او خرده گرفت و با زبان تند با آن ها ســخن بگوییم، 
بلکه باید با زبان لین و نرم به او بگوییم که این سبک خواندن 
شایســته اهل بیت)ع( نیست. وی افزود: به طور مثال فردی 
کــه تند نماز می خواند نباید به او بگوییم، این نماز به کمرت 
بخورد، بلکه باید بگوییم نمازت قبول باشــد، ولی بهتر بود 

آرام تر از این می خواندی تا تأثیر بیشتری هم داشته باشد.
سازگار با بیان اینکه ما نمی توانیم به یک جوانی که سبکش 
با ما متفاوت است خرده بگیریم و بگوییم این گونه نخواند، 
اظهار داشــت: البته مداح جوان ما باید بداند که نوحه یعنی 
گریه و این گریه سبب نزدیک شدن به مفاهیم اهل بیت)ع( 

می شود نه اینکه نوحه را با طرب و آهنگ بخوانیم.
وی ادامه داد: دســته ای از مجالس بــه لحاظ عاطفی روح 
جوانان را پر می کنند، ولــی از نظر عرفان کم می گذارند، از 
این رو با اخم و غیظ نمی توان کاری از پیش برد، باید با زبان 
خــوب و به طور صحیح آن ها را هدایت کنیم، چرا که آن ها 

پرچم امام حسین)ع( را در دست دارند.
این پیرغلام حســینی در پاســخ به این سؤال که آیا حضور 
مداحان در عرصه سیاسی جایز است یا خیر، گفت: سیاست 
حدی دارد، رهبر ما در انتخابات جناح بندی نمی کند و هرگز 
نمی گوید که به چه کســی رأی بدهیــد، ما هم باید از رهبر 
انقلاب پیروی کنیم و به کسی رأی بدهیم که در خط رهبری 
و انقلاب باشد. البته شاید در خفا بتوانیم بگوییم که فلان فرد 
بهتر اســت، ولی به صورت علنی نمی توانیم، جریانی مانند 
احمدی نژاد و موســوی به راه بیندازیم که واقعاً عکس العمل 

بدی داشت.
وی افزود: اکنون که اربعین حســینی را در پیش رو داریم و 
مردم شــور و حال خاصی دارند، باید از این جمعیت میلیونی 
نهایت بهره  را ببریم، همچنین شــور اربعین در اشعار حفظ 
شود، اما نمی توانیم یک سبک خاصی را برای این ایام تعیین 
کنیم.  رئیس خانه مداحان تأکید کرد: مداحان باید بدانند که 
مداحی های اربعین باید همچون مداحی های سایر زمان ها پر 
از محتوا باشــد، نوحه از قصیده هم مهم تر است، چون با دل 
مردم و اجتماع کار دارد. ما باید در مداحی ها از ســبک هایی 
اســتفاده کنیم که مورد پسند اهل بیت)ع( باشد، نه از سبک 

مطربی و ترانه خوانی.

در اربعین امسال، خطر تشیع انگلیسی بیشتر از داعش است

حجت الاســلام و المسلمین محمدی گلپایگانی با اشاره به 
اینکه تشیع انگلیسی ســاخته و پرداخته استعمار پیر است، 
اظهار داشت: این جریان یک مشکل دراز مدت برای جهان 
اســلام و مذهب تشــیع بوده که راهکار علاج آن افزایش 

بصیرت در میان مومنین است.
وی با اشاره به هشــدار های مقام معظم رهبری در رابطه با 
لزوم جلوگیری از نفوذ بیگانگان تأکید کرد: تشــیع انگلیسی 
به ســبب حرکات و رفتارهای موذیانه خطر بیشتری نسبت 

به گروه تروریستی داعش برای مراسم اربعین امسال دارد.
وی با مطرح کردن این سؤال که »چگونه می توان از دشمن 
انتظار خیر خواهی داشــت؟« بیان کرد: خباثت های انگلیسی 
از زمان تحریم تنباکو، دوران مشــروطه تا دوران پهلوی با 
ســر کار آوردن رضا خان قلدور صدمات زیادی به اسلام و 
اعتقادات مردم وارد کرد به طوریکه هنوز هم بسیاری از آثار 

آن باقی مانده است.
رئیس دفتر مقام معظم رهبری تمام فرقه های ســاختگی در 
دو قرن اخیر را ســاخته و پرداخته انگلیس دانســت و گفت: 
فرقه های بهائیت، شــیخی، قاریانی و غیره همگی ســاخته 
انگلیسی است و آمریکا در زمینه فرقه سازی شاگرد انگلیسی 
اســت. وی در پایان نحوه مدیریت، پذیرایی و حفظ امنیت و 
آســایش به میلیون  زائر را که در یک روز معین در یک شهر 
جمع می شوند را درسی برای آل سعود دانست و خاطرنشان 
کرد: ســعودی ها بی ریشه بواسطه پایبند بودن به اعتقادات و 
ارزش ها نتوانستند و یا نخواستند امنیت ۱ الی ۲ میلیون حاجی 

را فراهم کنند.  

حداد عادل در مراســم رونمایی کتاب »گلاب و گل« با اشاره 
به ویژگی های شعر علی انسانی،گفت: این شاعر اهل بیت )ع( 
زبان مرثیه را بر زبان امروزی خوش نشــانده و حسن وی این 
است که هم شعر می گوید، هم شعر می خواند و هم شعر خود 
را در محافلی می خواند که افراد بامعرفتی همچون مقام معظم 

رهبری حضور دارند.

حداد عادل دراین مراسم با اشاره به ویژگی های شعر علی 
انسانی،گفت: این شاعر اهل بیت )ع( زبان مرثیه را بر زبان 
امروزی خوش نشــانده و حسن وی این است که هم شعر 
می گوید، هم شــعر می خواند و هم شعر خود را در محافلی 
می خواند که افــراد بامعرفتی همچون مقام معظم رهبری 

حضور دارند.
 مراسم رونمایی کتاب »گلاب و گل« مجلد دوم سروده های 
»علی انسانی« شاعر و مدیحه سرای اهل بیت)ع( به همت 
فرهنگسراهای رسانه و خاوران، با حضور حجت الاسلام و 
المسلمین طباطبایی، حجت الاسلام و المسلمین ابوترابی 
فرد نایــب رییس مجلس، غلامعلی حــداد عادل، حجت 
الاسلام و المسلمین کازرونی، مجتبی رحماندوست، حجت 
الاسلام و المســلمین زائری، علیرضا بکایی دبیر شورای 
معارف صدا و ســیما، مهدی افضلی مدیرعامل موسســه 
توســعه هنرهای معاصر و جمعی از مداحان و پیرغلامان 
اهل بیت)ع( همچون منصور ارضی و غلامحسین سازگار 
و شاعران موسوی گرمارودی، محمدعلی مجاهدی، حسین 
آهی، فاضل نظری و امیری اســفندقه در سالن اجتماعات 

مجموعه فرهنگی رفاه برگزار شد. 
محمدعلی مجاهدی شــاعر و محقق شــعر آیینی در این 
مراسم با بیان این که برپایی چنین جلساتی می تواند یکی 
از مصادیق تعظیم شــعائر اسلامی باشد، گفت: قلمرو شعر 
آیینی تنها به شعر ولایی محدود نمی شود و هر موضوعی 
که به نحوی متأثر از قرآن کریم و روایات باشــد، از شــعر 
توحیدی گرفتــه تا موضوعات حکمــت، معرفت، اخلاق، 
استقامت، شــهادت، مقاومت و ... همه در باب شعر آیینی 
قابل گنجاندن است. این قلمرو وسیع اگر به درستی شناخته 
شود، آن وقت است که به عظمت شعر دینی در شعر فارسی 

پی خواهیم برد.
وی در ادامه با اشاره به تاریخچه شعر آیینی به نقد و بررسی 
کتاب شــعر »گلاب و گل« پرداخت و افزود: استاد انسانی 
از چهره های پرآوازه، مطرح و ماندگار شعر آیینی روزگار ما 
هست و آثاری که وی آفریده چه در مجموعه اول و چه در 
مجموعه دوم که به نظرم مجموعه دوم متین تر نیز هست، 
انصافا توانســته  نمونه های فاخری از شعر ولایی و  آیینی را 
ارائه بدهد. وی به چند شعر خوب این مجموعه اشاره کرد و 
گفت: غزل بیداری ملت ها، غزل گروه تفحص، غزل چنان 
کوه، همچنین قطعه میعاد سربه داران از محتوا و ساختار قوی 

برخوردار است.
همچنین غلامعلی حدادل عادل با اشاره به این که جا داشت 
که در میان عاشورا و اربعین حسینی از شاعرانی که در دریای 
دُر شعر پارسی را به پای اهل بیت ریخته اند، قدردانی شود، 
گفت: قبل از اینکه در مقام عظمت شاعران مرثیه سرا سخن 
بگوییم، باید از مقام اهل بیت)ع( و به ویژه از کربلا، عاشورا 
و حماسه حســینی صحبت کنیم. عظمت حماسه حسینی 

است که به شاعران عزت می بخشد.
وی افــزود: یک لحظه با یادآوری آنچه در 37-38 ســال 
اخیر که به برکت انقلاب حســینی در جامعه ما ایجاد شده 
اســت، نگاه کنید. همچنین عظمت امروز ایران اسلامی را 
درنظر بگیریــد؛ آن وقت ببینید زندگی امروز ما و نظام مان 
چه پیوندی با انقلاب حسینی دارد. آن وقت است که معلوم 
می شود، شاعر و مداحی که شــعر خود را وقف این آستان 
کرده اســت، چه ارزشــی دارد. ما در حماسه حسینی ابعاد 
گوناگون می بینیم که می توان به سه جنبه عقلانی، انسانی و 
الهی این قیام اشاره کرد. جنبه الهی همان ایمان ، اخلاص ، 
عشق و برای رضای خداوند عمل کردن است؛ وجه عقلانی 
نیز همان توجه به مصلحت مردم و جامعه، زدودن موانع از 
سر راه ســعادت، مبارزه با حکومت ظلم و فساد و ... است 
و نهایتاً جنبه انســانی همان مظلوم بودن و ستم دیدگی و 
جنبه های عاطفی اســت. در شعر سنتی ما، بیش از آنکه به 
جنبه الهی و عقلانی پرداخته شده باشد، بر جنبه مظلومیت 
تکیه شده اســت. البته عیب و نقصی هم در این سروده ها 
دیده می شــود. عیب این گونه اشعار آن است که همه ابعاد 

حماسه حسینی را آشکار نمی کند.
رییس فرهنگســتان زبان و ادب فارسی اظهار کرد: اشکال 
دیگر، تکراری بودن و کلیشــه های شــعری است. ادبیات 
منظــوم ما در اواخر دوران قاجــار به یک تکرار ملال انگیز 
دچار می شــود و این موضوع دامن گیر همه شعرها از جمله 
مراثی بوده اســت، اما از ۱۰۰ سال پیش در زبان فارسی و 
ادبیات منظوم، تحولی ایجاد شد و با این تحول، کلیشه های 
تکــراری فرو ریخت و زبان ما با مضامین نو در جامعه گره 

خورد.
حداد عادل به خصوصیت شــعر علی انســانی اشاره کرد و 
گفت: خصوصیت شعر علی انسانی این است که درد، داغ، 
عواطف و احساسات یک شــیعه خالص را در زبان فارسی 
امروزی ریخته است. زبان شعر انسانی، زبانی امروزی است 

و به قول معروف باده کهن را در جام نو ریخته است.
وی افزود: کسانی که انسانی را می شناسند، می دانند که وی 
با شــعر کهن فارسی انس دارد و آشناست. این طبع روان و 
شعر دلنشین بی جهت به وجود نیامده است. ذوق و قریحه 
و عشق و ایمان به جای خود است، اما اهل شعر می فهمند 
که علی انسانی با هزار سال شعر فارسی آشناست و در جای 
جای شعر او تأثیر حافظ و سعدی و سبک هندی و به ویژه 
بیدل دهلوی پیداست. وی در بسیاری از اشعار خود همین 
مضامین و کلمات رایج در نوحه ســنتی را وام گرفته اما آن 
را به گونه ای تراش داده که یک شــعر دلنشین و مؤثر پدید 
آمده است. در حقیقت خصوصیت شعر او تنوعی است که در 
انواع شعر، اوزان و قوافی دارد؛ با این تفاوت که زبانش زبان 
امروز است و تشبیهاتش، امروزی است. باید گفت که علی 
انسانی نوحه و مرثیه را بر زبان امروزی خوش نشانده است.
حُسن علی انسانی این است که هم شعر می گوید، هم شعر 
می خواند و هم شــعر خود را در محافلی می خواند که افراد 
بامعرفتی همچــون مقام معظم رهبری حضور دارند. وقتی 
او شــعرش را می خواند، آن حس و حالی که در هنگام شعر 
سرودن داشته است، در بیان و خواندن او نیز به وجود می آید؛ 
به همین جهت موثر واقع می شود. وی هم ذاکر و هم شاعر 

است و آن حسش از بین نمی رود.

حداد عادل در رونمایی کتاب »گلاب و گل«:

علی انسانی مرثیه را بر زبان امروز خوش نشانده است

توصیه های آیت الله وحید خراسانی 
به زائرین اربعین حسینی

آیت الله وحید خراســانی از مراجــع عظام تقلید، نکته ها و 
ســفارش هایی به زائرین اربعین مطرح کرد که متن کامل 

آن به شرح زیر است.
بسم الله الرحمن الرحیم

زوار قبر سیدالشــهداء علیه السلام اگر بدانند کجا می روند 
و به زیارت چه کسی مشــرف می شوند ، سر از پا در این 

سفر نمی شناسند. 
جایی که می روند، به بیان کسی که کلام او به منزلۀ کلام 
خداست - چون حجت بالغه الهیه است - و مقصد آنان در 

این سفر عرش خداست.
و آنچه برای ایشان در این مقصد منتهای مطلب است، آن 
ِ علیه السلام:  است که آنان زوار خدایند. قُلتُْ لَِبیِ عَبْدِ اللهَّ
مَا لمَِنْ زَارَ قَبْرَ الحُْسَیْنِ علیه السلام ؟ قَالَ : کَانَ کَمَنْ  زَارَ 
َ  فِی  عَرْشِهِ  . قَالَ: قُلتُْ: مَا لمَِنْ زَارَ أحََداً مِنْکُمْ ] أحََدَکُمْ  [؟  اللهَّ

ِ  صلی الله علیه وآله. قَالَ : کَمَنْ زَارَ رَسُولَ اللهَّ
حدیث صحیح که عقل را مبهوت می کند، این است: عن 
ابن محبوب، عن اســحاق بن عمار، قال: ســمعت أبا عبد 
الله علیه السلام یقول: لیس نبیّ فی السموات والرض إلا 
ویسألون الله تبارک وتعالی أن یؤذن لهم فی زیارة الحسین 

علیه السلام ففوج ینزل ففوج یعرج.
هیچ پیغمبری نیســت، یعنی از آن آدمی که شد صفی الله 
و مسجود تمام ملائکۀ الله، و آن نوحی که نهصد و پنجاه 
ســال مردم را بــه خدا دعوت کرد و شــد نجی الله، و آن 
ابراهیمی که خدا او را مبتلا کرد به کلمات و بعد از تمام آن 
کلمات از نبوت و رســالت و خلت گذشت و به مقام امامت 
رسید، و آن موســایی که خدا درباره او فرمود: ونادیناه من 
جانــب الطور الیمن وقربناه نجیا، و شــد کلیم الله ، و آن 
عیسایی که از دم روح القدس به وجود آمد و شد کلمۀ الله و 
روح الله، همه اینان مسألتشان از خداوند تبارک وتعالی این 
است که به آنان اذن دهد که به زیارت قبر حسین بن علی 

علیهما السلام مشرف شوند.
آیا در آن بقعه چه غوغا اســت که مطاف تمام انبیا و اولوا 
العزم از فرستادگان خداست. فوجی از آسمان به زمین نازل 
و فوجی از زمین به آســمان صاعــد، و آن فوج، مرکب از 
ملائکه مقربین و انبیا و مرســلین است، و تا قیامت امر بر 

این منوال است.
خوشــا به حال کسانی که قدر این نعمت را بدانند و بعد از 
این سفر که از هر گناهی پاکیزه می شوند، مراقب باشند که 
خود را آلوده نکنند، و خدا و امام زمان علیه السلام را هرگز 

فراموش ننمایند.
و هر ماهی یک ختم قرآن بکنند و به روح رسول خدا صلی 
الله علیــه وآله تا امام زمان علیه الســلام نثار کنند و همه 
قرآنی را که در دوره ی ســال برای چهارده معصوم قرائت 
کردنــد ، به حضرت ولی عصر صاحب العصر والزمان علیه 
الســلام هدیه کنند، که این عمل آنان را با امام زمان علیه 
السلام محشــور خواهد کرد و کسی که با او باشد با تمام 

انبیا و اوصیا است.
سزاور است کسانی که از ایران مشرف می شوند ، به نیابت 
امام هشــتم علی بن موسی الرضا علیهما السلام بروند، و 
کســانی که از بلاد دیگر به آن حرم شرفیاب می شوند، به 
نیابت سائر معصومین علیهم السلام مشرف شوند، و در این 
سفر پر برکت چون نائب آن مقام رفیع هستند، نظر عنایت 
حضرت سید الشهدا علیه الســلام به آن نائبان به رعایت 

منوب عنه آنان موجب سعادت دنیا و عقبی است.
والسلام علیکم ورحمۀ الله وبرکاته. 

استاد سیدعبدالله فاطمی نیا:

استاد فاطمی نیا:  »اربعین«  یعنی غلبه علم بر جهالت

اســتاد ســیدعبدالله فاطمی نیا در خصوص توصیه هایی برای 
زائــران پیاده روی اربعین گفت: در زیارت اربعین می خوانیم که 
حضرت سیدالشهدا علیه السلام جان در کف دست نهاد تا مردم 
را از جهالت بیرون بیاورد؛ »وَ بذََلَ مُهجَتَهُ فِیکَ لیَِسْتَنْقِذَ عِبادَکَ 

مِنَ الجَهالهَِ«.

وی تصریح کرد: راهپیمایی اربعین، تجلی این است که ما 
بدانیم نهضت امام حسین)ع( نهضت علم بود و اربعین یعنی 

غلبه علم بر جهالت.
این اســتاد اخلاق خطاب به زائران حسینی در روز اربعین 
اظهار داشت: کسانی که در راهپیمایی عظیم اربعین شرکت 

می کنند مراقب انجام فرائض و واجباتشان باشند و مردم را 
با اخلاقشان به حضرت سیدالشهدا)ع( دعوت کنند چرا که 
مکتب امام حســین)ع( مکتب لطافت، محبت و آدم سازی 

است.
فاطمی نیا خاطرنشــان کرد: وقتی اباعبدالله الحســین)ع( 
مشاهده کرد سرباز دشمن، اشتباهی به سوی خیام حسینی 
رفته است فرمودند: از چهره تو پیداست که تشنه ای، اسبت 
هم تشــنه اســت بیا آب بخور! آن فرد نقل می کند وقتی 
می خواستم آب بنوشــم دهانه مَشک،  منحرف شد و امام 

حسین با دست خویش دهانه مشک را گرفت و فرمودند: 
راحت آب بنوش.


